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برگزاری نکوداشت »آتیلا پسیانی« 
و »فردوس کاویانی« در اختتامیه 

جشنواره کودک

بــا اعلام دبیر ســی و پنجمین جشــنواره بین المللی 
فیلم های کودکان و نوجوانان، نکوداشــت دو هنرمند 
فقید »آتیلا پســیانی« و »فردوس کاویانی« به برنامه 
نکوداشت های آئین پایانی جشنواره اضافه شد. به نقل از 
ستاد اطلاع رسانی و ارتباطات رسانه ای سی و پنجمین 
جشنواره بین المللی فیلم های کودکان و نوجوانان، مجید 
زین العابدین اظهار داشت: با توجه به این که در آستانه 
آغاز این دوره جشــنواره، با کمال تاســف با درگذشت 
دو هنرمند باســابقه فعالیت در حوزه کودک و نوجوان 
مواجه شــدیم، تصمیم بر این شــد که برای تجلیل از 
نقــش و جایگاه زنده یــاد »آتیلا پســیانی« و زنده یاد 
»فردوس کاویانی« به ویژه فعالیت هایشــان در زمینه 
کودک و نوجوان، نکوداشــت این دو هنرمند، به برنامه 

نکوداشت های آئین پایانی جشنواره اضافه شود.
او ادامــه داد: به ایــن ترتیب در این دوره جشــنواره 
نکوداشت چهار هنرمند فقید، زنده یاد »ایرج تقی پور« 
تهیه کننده و پژوهشگر، زنده یاد »آتیلا پسیانی« بازیگر 
و کارگردان، زنده یاد »فردوس کاویانی« بازیگر و زنده یاد 
»آرش میراحمدی« بازیگر در کنار بزرگداشت »منوچهر 
والی زاده« صداپیشه و »بهرام دهقان یار« آهنگساز برگزار 

خواهد شد.
انتقــاد صنوف هنری به بخش فرهنــگ و هنر برنامه 
توســعه/ واســپاری مســئولیت های وزارت ارشاد به 

صداوسیما
خانه هنرمندان ایران، خانه موسیقی، خانه تئاتر، خانه 
سینما و انجمن های هنرهای تجسمی در مورد بخش 
فرهنــگ و هنر و رســانه لایحه برنامه هفتم توســعه 

بیانیه ای صادر کردند.

انتقاد صنوف هنری از واسپاری 
مسئولیت های وزارت ارشاد به 

صداوسیما
به نقل از روابط عمومی خانه هنرمندان ایران، متن این 

بیانیه بدین شرح است:
»لایحه برنامه هفتم توســعه جمهوری اسلامی ایران 
)۱۴۰۷-۱۴۰۳( که در مجلس شــورای اســلامی در 
آستانه تصویب است، در قسمت فرهنگ، هنر و رسانه 
حاوی مفاد عجیب و غیرقابل باوری اســت. عبارات و 
احکامــی که غالــب تلاش های قانون گــذاری پس از 
پیروزی انقلاب اســلامی را نادیده گرفته و نه نشانی از 
فرهنگ و هنر و رسانه دارد و نه شمایلی از توسعه. متنی 
که نه تنها آینده را ندیده، بلکه سیری قهقرایی داشته 
و با نگاهی واپس گرایانه از همیشــه و دور از تحولات 
جامعه، فرهنگ و هنر و رسانه را به چند برنامه توسعه 

قبل، پرتاب نموده است.
»تضعیف و نابــودی بخش خصوصی عرصه فرهنگ و 
هنر و رسانه، نادیده گرفتن سیاست های خصوصی سازی 
اصل ۴۴، خالی کردن حداکثری وزارت فرهنگ و ارشاد 
اســلامی به عنوان متولــی دولتی فرهنــگ و هنر از 
صلاحیت ها و تقدیم آن به صدا و سیما و بزرگ کردن 
این سازمان برخلاف قانون اساسی در حد یک وزارتخانه 
و بسیار بسیار فراتر از یک رسانه«، »پیش بینی بودجه 
هنگفت برای صدا و سیما و نادیده گرفتن اهالی فرهنگ 
و هنر و رســانه«، »مغفول واقع شــدن هنرهای تئاتر، 
موســیقی و تجســمی«، »افزایش بودجه و اختیارات 
نهادهای سنتی و ناکارآمد در عرصه فرهنگ«، »پیش 
بینی امــکان مجازات اصحاب فرهنگ، هنر و رســانه 
توسط وزارت فرهنگ و دور زدن قوه قضاییه، دادرسی 
منصفانه و اصول بنیادین قانونی بودن جرم و مجازات 
و استقلال قوا و تبدیل هنرمندان به کارمندان دولت«، 
»منوط نمودن حمایت از بخش فرهنگ و هنر و رسانه 
به تایید فعالیت های آن ها توســط مراجع دولتی«، از 
مفاد این لایحه هستند که اصلاح آن را ناممکن نموده 
و بدین وســیله، خانه هنرمندان ایران، خانه موسیقی، 
خانه تئاتر، خانه سینما و انجمن های هنرهای تجسمی، 
خواستار حذف مفاد یادشده و کنار گذشتن این بخش 

از لایحه هستند.
این احکام توسط چه کسانی در دولت و مجلس نوشته 
شده؟ از کدام یک از هنرمندان و صنوف هنری و فرهنگی 
نظرخواهی شده؟ این لایحه، محصول مشترکی از دولت 
و مجلسی است که نه هنر، نه هنرمند و نه جامعه ایران 
و تحولات آن را نمی شناسند یا نمی خواهند بشناسند.«

»دایره و دلقک« روی صحنه رفت
نمایش »دایره و دلقک« به نویســندگی و کارگردانی 
مرتضی ســخاوت با حضور پیشکســوتان و هنرمندان 

سینما و تئاتر ایران روی صحنه رفت.
»دایره و دلقک« روی صحنه رفت

نمایش »دایره و دلقک« به نویســندگی و کارگردانی 
مرتضی ســخاوت و تهیه کنندگی ایمان غلامی نیگچه 

در پردیس تئاتر شهرزاد روی صحنه رفت. 
این اثر نمایشــی با حضور ایرج راد، سیاوش طهمورث، 
سام قریبیان، شقایق فراهانی و اجرا شد.  شهره سلطانی، 
ناصر علی پاشــا و هدا ناصح دیگر بازیگران این نمایش 
هستند. در بخشی از »دایره و دلقک« آمده است: »قصه 
در دل بازیگری است در کسوت یک دلقک با تو، با او و 
شــاید هم با خود، با خود روبروی آینه خیال، تا حضور 
خود را در این بیکرانه هســتی به تماشا نشیند، مرکز 

کدام دایره ست او، خود می داند آیا، یا…«

درایور در نقش دنیرو
مایکل مان ساخت »مخمصه 2« را 

تایید کرد

مایکل مان، کارگردان »فرِاری« در ســخنرانی خود 
در لندن تایید کرد که فیلم بعدی اش »مخمصه ۲« 

خواهد بود.
به نقل از ددلاین، مایکل مان فیلم ســاز افســانه ای 
در پاســخ به این پرســش که آیا اقتبــاس از رمان 
»مخمصه« او، فیلم بعدی اش خواهد بود؟ گفت: بله. 
من و مگ گاردینر رمان »مخمصه ۲« را نوشــتیم و 
درست زمانی منتشر شــد که در حال فیلمبرداری 
»فراری« بودیم. بازخورد آن خیلی خوب بود و فیلم 

بعدی من با اقتباس از همین رمان ساخته می شود.
ددلاین اوایل امســال و پیش از شروع اعتصاب های 
هالیوود، فاش کــرد که آدام درایــور، بازیگر اصلی 
»فراری« در حال مذاکره اســت تا ایفای نقش نیل 
مک کاولی جوان؛ شخصیتی که رابرت دنیرو در فیلم 
اول »مخصمه« بازی کــرد، را در فیلم دوم برعهده 

بگیرد.
مایکل مان در پاســخ به این پرسش که آیا می تواند 
دوباره با درایور در فیلم جدید همراه شــود، خندید 
و گفت: شــاید. مــا درباره آن هنــوز هیچ صحبتی 
نمی کنیــم اما می توانــم بگویم که مــن و آدام در 
»فرِاری« با هم خوب کنــار آمدیم. ما هر دو اخلاق 
کاری که بسیار جدی است داشته، همدیگر را دوست 
داریم و از لحاظ هنری اوقات خوبی را سپری کردیم.

»مخمصــه ۲« هم به عنوان پیش درآمد و هم دنباله 
فیلم اول عمل می کند و تصویرگر داستان مک کاولی، 
کریس شــیهرلیس )بــا بازی اصلــی وال کیلمر( و 
وینســنت هانا )در اصل آل پاچینو( در ســال هایی 
است که به حماسه جنایی لس آنجلس ختم می شود؛ 
اتفاق هایــی که بــرای شــخصیت های بازمانده در 
ســال های بعد رخ می دهد هــم در این رمان روایت 

شده است.
خط داســتانی رمــان خوانندگان را به شــیکاگوی 
ســال ۱۹۸۸ می برد؛ وقتی مک کاولی، شیهرلیس و 
دارودسته آنها در ساحل غربی، مرز آمریکا و مکزیک 
و در شــیکاگو موفق هستند. در همان زمان، هانا به 
عنوان یک چهره در حال رشد در اداره پلیس شیکاگو 
در حال تعقیب یک باند خشــونت آمیز متجاوزان به 

خانه ها است.
ایــن رمان به یکی از پرفروش ترین رمان های ســال 
پیش نیویورک تایمز بدل شد. فیلم اصلی »مخصمه« 
که ســال ۱۹۹۵ با برادران وارنر ساخته شد، فیلمی 
موفق بود که به یک فیلم کلاســیک جنایی محبوب 
میان طرفداران جهانی خود بدل شده است. »فرِاری« 
مان، پروژه ای است که دو دهه ساخت آن مد نظر بود 
و در نهایت در جشنواره فیلم ونیز امسال برای اولین 

بار اکران شد.

جسیکا چستین رئیس داوران جشنواره 
فیلم مراکش می شود

جسیکا چســتین قرار است ریاســت هیات داوران 
جشــنواره فیلم مراکش ۲۰۲۳ را بر عهده بگیرد. به 
نقل از ورایتی، جشــنواره فیلــم مراکش که هزاران 
شغل ایجاد می کند و مایه افتخار مردم مراکش است، 
بــا وجود زلزله ای که ماه پیش این کشــور را لرزاند، 

برگزار می شود.
بیستمین دوره این جشنواره با حضور همه چهره های 
درجه یک سینمای جهان که قرار بود در آن حضور 
یابند، شــکل می گیرد. این جشنواره که یک رویداد 
فرهنگــی مهم در مراکش اســت، یکــی از معدود 
جشنواره های بین المللی در این مقیاس محسوب می 
شــود که با برگزاری نمایش ها و مسترکلاس رایگان 

برای عموم مردم همراه است.
جســیکا چســتین که برای فیلم »خاطره« ساخته 
میشل فرانکو در جشنواره فیلم ونیز حضور یافت، از 
انجمن اعتصابی بازیگران آمریکا، مجوز حضور خود را 
دریافت کرده بود و با لباســی با آرم اعتصاب در برابر 

عکاسان حاضر شد.
ســال پیش پائولو سورنتینو ریاســت هیات داوران 
بخش رقابتی این جشنواره را بر عهده داشت. در این 
بخــش ۱۴ فیلم اول یا دوم کارگردان ها با هم رقابت 
می کنند. چســتین با یادآوری اینکه آخرین بار سال 
۲۰۱۱ در این جشــنواره حضور داشت، حضورش به 
عنوان رئیس بخش رقابتی را مایه افتخار خود خواند.

این بازیگر با بازی در فیلم »چشــمان تامی فی« 
برنده اســکار بهترین بازیگر زن شــده و از طریق 
کمپانی تولید فیلم خــود در حال حاضر در حال 
ســاخت مجموعه اقتباســی از ۲ رمان »او و او« 
اثر آلیس فینی و »مدرســه بــرای مادران خوب« 
اثر جســامین چان اســت.پیش از این گفته شده 
بود امســال مارتین اسکورســیزی هم به عنوان 
حامی رســمی کارگاه های آموزشــی اطلس که با 
هدف تقویت و حمایت از نســل جدید فیلمسازان 
مراکشــی، عــرب و آفریقایی انجام می شــود در 
جشــنواره حضور خواهد داشــت. این کارگردان 
از اعضای ثابت جشــنواره مراکش اســت و سال 
۲۰۱۳ رئیس داوران بود و سال ۲۰۱۸ نیز رویداد 
ویژه ای در تجلیل از رابرت دنیرو را مدیریت کرد. 
بیســتمین دوره جشــنواره فیلــم مراکش از ۲۴ 
نوامبر تا ۲ دسامبر )۳ تا ۱۱ آذر( برگزار می شود.

همدلی| ستاره قاســمی: جشنواره فیلم 
و کــودک روزگاری اهمیــت و تأثیرگذاری 
فراوانی داشت و ســینماگران نامدار زیادی 
با آثار خویش در ایــن رویداد حاضر بودند. 
رفته رفته ســینمای کودک مانند بسیاری 
دیگر از ژانرها زیر سایه کمدی قرار گرفت و 
سرمایه گذاران برای کسب درآمدهای هرچه 
بیشــتر، ترجیح دادند صرفا بــه فیلم هایی 
با گیشــه تضمین شــده بپردازند. از سوی 
دیگر چهره های جدیــدی هم تراز کامپوزیا 
پرتــوی، مرضیه برومند و ایرج طهماســب 
پای به عرصه نگذاشــته اند و خبری از آثار 
تحسین شــده و خاطره انگیزی مانند »گربه 
آوازخوان«، »شهر موش ها« و »کلاه قرمزی 

و پسرخاله« نیست.
حــالا در آســتانه برگزاری ســی وپنجمین 
دوره این جشنواره صاحب نام و جایگاه، دو 
فیلم ســاز حاضر در جشنواره فیلم کودک و 
نوجوان اصفهان ارزیابی شان از وضعیت این 
دوره از ایــن رویداد بین المللــی را مطرح 

کردند.
علی قوی تن که بــا فیلم »یک تکه ابر« در 
نوجوانان  و  فیلم های کــودکان  جشــنواره 
اصفهــان حضور دارد، در این باره بیان کرد: 
کلیات جشــنواره خوب است و معلوم است 
که زحمت هایی کشیده شــده اما جزئیات 
این است که سالن های اکران جشنواره باید 
پیش از نمایش فیلم ها بازنگری می شــدند 
چون معمولا دســتگاه  یا لامپ های نمایش 
فیلم شــرایط خوبی ندارند و باید در بخش 
مالی حمایت هایی صورت می گرفت تا این ها 

وضعیت بهتری داشته باشند.
او ادامه داد: دربــاره تفکیک داوران کودک 
و نوجوان فکــر می کنم به دلیل آنکه تعداد 
آن هــا زیاد اســت این جداســازی صورت 
گرفته؛ یعنی در یک مرحله ۴۰۰ داور دختر 
و در مرحله دوم ۴۰۰ دوباره پســر فیلم ها 
را تماشــا می کنند. البته برای نشست های 
پرسش و پاســخ فیلم می توانستند داوران 
را تلفیــق کننــد. برای فیلم من جلســه با 
خبرنــگاران دختر خانم برگزار شــد و لابد 
نشســت با پســرها هم امروز خواهد بود اما 
با این حال بعد از نشست بیشتر پاسخگوی 

خبرنگارانی شدم که مجزا سراغم آمدند.
قوی تن درباره اینکه آیا این موضوع برایش 
سوال برانگیز نشد، به ایسنا گفت:  خیلی نه، 
چون اصلًا تازگی نداشت. معمولا مسئولان 
هر کدام به سلیقه خود عمل می کنند. یک 
نفر می گوید همه کنار هم باشند و یک نفر 
دیگر هم تصمیم می گیرد همه جدا باشند، 
شــاید به ایــن دلیل که بچه ها از مدرســه 
می آیند اینطور تصمیم گیری شده است به 
هر حال من آنقدر ســرگرم مشکلات فیلم 
هســتم که به این موضــوع چندان توجهی 

نکردم.
این فیلمســاز همچنین با اشــاره به بخش 
بین الملل جشــنواره اظهار کرد:  براســاس 
آنچه شنیده بودم ابتدا تصور می کردم فقط 
فیلم های خارجی در جشنواره هستند ولی 

بعد متوجه شدم هم بخش ملی در جشنواره 
داریم و هم بخش بین الملل. حتی در جدول 
نمایش فیلم ها، بعــد از فیلم خودم فیلمی 
از روســیه و کانادا قرار داشت.  اما متاسفانه 
برای ما فیلمسازان تا الان فضایی نبوده که 
با فیلمســازان خارجی نشست و برخاستی 
داشــته باشــیم و این یکی از مسائلی است 
کــه می توان به آن انتقــاد کرد چون وقتی 
به فســتیوال های خارجی دعوت می شویم 
مهمان های داخلــی و خارجی در کنار هم 
حضور دارند و تبادل افــکار و تجربه اتفاق 
می افتد ولی وقتــی در اینجا چنین چیزی 
نداریــم نفعی برای فیلمســاز داخلی دیده 

نمی شود.
قوی تن همچنین اضافه کرد:  من این روزها 
مشغول تمام کردن نسخه نهایی »یک تکه 
ابر« هستم که اولین نمایش آن در جشنواره 
فیلــم کودک بود. البته فیلم ما کامل نبود و 
بدون موســیقی آن را به جشنواره داده ایم. 
در مرحلــه بعدی هم برنامه ریزی هایی برای 
حضور فیلم در جشنواره های خارجی داریم.

کارگردان فیلم »هوک« پیشــنهاد داد که 
جشنواره فیلم کودک همزمان با اصفهان در 
شهرهای دیگری هم برگزار شود تا بچه های 
بیشتری به فیلم های این جشنواره دسترسی 

داشته باشند.
حسین ریگی که پیش تر فیلم »هوک« را در 
جشنواره فجر ســال گذشته رونمایی کرده 
بود و این بار آن را در جشــنواره فیلم های 
کودکان و نوجوانان در اصفهان نمایش داده 
است، درباره ارزیابی خود از نمایش فیلمش 
در جشنواره بیان کرد: شاید نیازی نباشد که 
جشــنواره فیلم فجر در استان های مختلف 
فیلم های شرکت کننده  برگزار شــود چون 
در آن ابتدا در ســینماها اکــران و بعد هم 
در پلتفرم ها نمایش داده می شــوند اما برای 
جشــنواره فیلم کــودک بایــد برنامه ریزی 

دیگری چیده شــود تا با مرکزیت اصفهان 
همزمان در شهرهای مختلف برگزار شود.

او ادامه داد: جشنواره فیلم کودک و نوجوان 
بــرای بچه هاســت و اگر این اتفــاق بیفتد 
بچه های بیشتری به فیلم های این جشنواره 
دسترســی خواهند داشت اما الان فقط یک 
قشر خاصی از کودک و نوجوان در اصفهان 
می توانند فیلم ها را ببینند در حالی که اگر 
حتی در تهران هم بود بچه های بیشــتری 
فیلم ها را تماشــا می کردند؛ به همین دلیل 
پیشــنهاد من این اســت که از دوره آینده 
فیلم ها بجز اصفهان دســت کم در ۱۰ شهر 

دیگر همزمان نمایش داده شوند.
ریگــی با اشــاره به اینکه به دلیل ســپری 
کــردن پیــش تولید فیلم جدیــدش زمان 
کمی را در اصفهان حضور داشــته، تصریح 
کرد: من فیلم های دیگر جشــنواره امسال 
را نتوانستم تماشــا کنم با این حال متوجه 
شدم که به لحاظ حمایتی، دست اندرکاران 
جشنواره اقدامات خوبی را انجام داده بودند 
منتها برای نمایش فیلم خودم شرایط سالن 
مناسب نبود؛ یعنی نور و تصویر و صدا بسیار 
مشکل داشت به طوری که تقریباً هیچ رنگ و 
نوری دیده نمی شد و افکت و صدا هم بسیار 
ضعیف بود. چند بار تذکــر دادم اما اتفاقی 
نیفتاد و به نظرم می شد با برنامه ریزی بهتر 

از چنین مسائلی جلوگیری کرد.
او همچنین درباره بحث هایی که نســبت به 
تفکیک داوران و تماشاگران کودک و نوجوان 
پسر و دختر در این دوره از جشنواره مطرح 
شــده است، گفت: سالن نمایش فیلم من با 
استقبال خوبی مواجه شد اما در جلسه نقد 
و بررســی فقط خبرنگاران کودک و نوجوان 
دختر حضور داشتند. این اتفاق برایم جالب 
بــود بخصوص آنکه شــخصیت اصلی فیلم 
من یک پسر اســت و خبرنگاران حاضر در 
نشســت همه دختر بودنــد. البته نمی دانم 

چــرا چنیــن تصمیمی گرفته شــده بود و 
وقتی چنین برنامه ریزی هایی انجام می شود 
اما اطلاع رســانی درســتی بابت آن صورت 
نمی گیرد، سبب طرح سوالاتی می شود که 

در این زمینه فعلًا بی جواب هستند.
ریگــی در پایان اضافه کرد: با این حال یک 
نکته مهم این اســت که نسل جدید خیلی 
جلوتر از ماست و من حتی در جلسه نقد و 
بررسی فیلم در روز گذشته به خانم  مجری 
گفتم که بهتر است بچه ها سوال نکنند چون 
سوالات شــان خیلی عمیق است. این بچه ها 
به شــدت باهوش هســتند و ایــن موضوع 
برنامه ریزی برای سینمای کودک را سخت 

می کند.
همچنین روز گذشته، ابراهیم نورآورمحمد 
کارگردان فیلم »ملکه آلیشــون« گفته بود: 
برخی از فیلم های ما به لحاظ استانداردهای 
اکران با نسخه اوریجینال تفاوت  داشتند و 
فیلم من هم قربانی این موضوع شــد و من 
از این بابت راضی نبودم چرا که هشت سال 
برای ساخت این فیلم زحمت کشیدم ولی 
متاســفانه میزان تفاوت ها با نســخه اصلی 
فیلم در مواردی به فاصله زمین تا آســمان 

بود.
او در بخشی دیگر با اشاره به حضور داوران 
کودک و نوجوان در جشنواره گفت: معتقدم 
بهتر بود ســانس های نمایش برای داوران 
کودک دختر و پســر تفکیک نمی شد. فیلم 
من در جشــنواره اکران هایــی برای عموم 
مردم داشت و نیز اکران های جداگانه برای 
داوران دختــر و پســر کــه ای کاش آن ها 
دســت کم در ردیف های جدا از هم در یک 
سالن فیلم را می دیدند ولی اینطور تفکیک 
نمی شدند. ما )فیلمسازان( فکر کردیم شاید 
برنامه ریزی خاصی بــرای این زمینه وجود 
دارد ولــی تاکنون هیچ توضیحی درباره آن 

نشنیده ایم.

نقد فیلم سازان به نمایش فیلم ها در جشنواره کودک 

جشنواره ای دور از روزهای روشن گذشته
رویداددریچه

چنــدی پیش اکرم امینی، خبرنگار حوزه کتاب و فرهنگ 
پس از تحمل یک دوره دو ساله بیماری سرطان خون در 
بیمارســتانی در تهران از دنیا رفت. چون او زاده اصفهان 
بود و خانــواده اش همچنان در اصفهان اقامت داشــتند، 
پیکرش به این شهر منتقل شد تا در آرامستان باغ رضوان 
این شهر به خاک ســپرده شود اما در روز خاکسپاری در 
فضای مجازی پیچید که مســئولان آرامستان با دفن یک 

خبرنگار در قطعه نام آوران مخالفت کرده اند.
موضــوع را از همســرش محمــد آســیابانی کــه او نیز 
روزنامه نگار حوزه کتاب و فرهنگ و اندیشــه اســت جویا 
شدند. آســیابانی به علت تالم روحی مدتی زمان خواست 
و چندی بعد نوشــتار زیر را درباره این موضوع در اختیار 
ایســنا گذاشــت، با این نیت که بــاری موردهای بعدی، 

اصلاحی در نگاه مسئولان امر در این زمینه ایجاد شود.
»زمانــی که اکرم را به اصفهان فرســتادیم و خودمان هم 
در مســیر بودیم، مادر او تماس گرفت و گفت که اگر او را 
نزدیک پدرش که ســه ـ چهار سال پیش به رحمت خدا 
رفته و در قطعه ایثارگران، محل دفن فرزند شــهیدش به 
خاک سپرده شــده بود دفن کنیم، بهتر است. می دانستم 
برای مادر همســرم که هر هفته به باغ رضوان می رود، اگر 
محل خاکســپاری دورتر می افتاد، دشــواری هایی به دلیل 
شرایط ســنی پیش می آمد. گفتیم شاید در همان قطعه 
ایثارگران و طبقه دوم مزار پدرش بتوان خاکســپاری کرد 
که گویا بنیاد شــهید این را قبول نکرد و گفت که برادر یا 
خواهر شهید در این قطعه خاکسپاری نمی شوند. حق هم 
با آنها بود و در این زمینه، قانون مدوّن داشــتند که صرفا 
پدر، مادر یا همسر و فرزندان شهدا در این قطعه به خاک 
سپرده شــوند. یادم افتاد که قطعه نام آوران نزدیک قطعه 
ایثارگران است. برخلاف اسلوب شخصی ام، در همان مسیر 
اصفهان به آقای یاسر احمدوند )معاون امور فرهنگی وزیر 
فرهنگ و ارشــاد اســلامی( زنگ زدم و موضوع را گفتم. 
ایشان مســتقیما با مدیرکل ارشاد اصفهان تماس گرفت. 
آنها هم قول همکاری دادند. آقای علی رمضانی )مدیرعامل 
خانه کتاب و ادبیات ایــران( نیز توصیه کرد. مدارک اهل 

قلم فورا آماده شــد. اکــرم همچنین از طریــق معاونت 
مطبوعاتی عضو صندوق اعتباری هنر هم بود. آنها هم نامه 
دادند. صبح روز خاکسپاری اول به اداره ارشاد رفتیم و نامه 
خطاب به آرامســتان را دادند. بعد که به باغ رضوان آمدیم 
آنها قبول نکردند و گفتند که متوفی باید نشان درجه یک 
هنری یا نشان ملی هنر داشته باشد. مرتضی بریری )مدیر 
روابــط عموی خانه کتاب و ادبیات ایران( هرچه برای آنها 
استدلال آورد، قبول نکردند. با اداره ارشاد تماس گرفتیم، 
گفتند که زنگ می زنیم. نمی دانم که زنگ زدند یا خیر اما 
به هر حال آنان به هیچ عنــوان قبول نکردند. بعد گفتند 
نامه اشکال دارد و نباید عبارت »ارزنده است« در آن درج 
می شــد، بلکه باید دســتور صریح داده می شد. شاید هم 
درســت می گفتند. گفتن که به تهران زنگ می زنیم و اگر 
وزارتخانه قبول کرد، دستور را صادر می کنیم. یک ساعتی 
گذشــت و گفتند که تهران جواب نمی دهد. همه اینها در 
صورتی بود که آیین تغســیل انجام شــده بود و جماعت 
هم منتظر که ما بیاییم و مراســم تدفین را شــروع کنیم. 
صورت خوشی نداشت. به آقای ایمان شمسایی )مدیرکل 
مطبوعات داخلی معاونت مطبوعاتی( هم زنگ زدم و گفت 
بگذار من از طریق آقای شهردار پیگیری می کنم. نمی دانم 

شــهردار اصفهان جواب داد یا خیــر اما این را می دانم که 
مدیر باغ رضوان گوشی اش را خاموش کرده بود و دفترش 
نیز به هیچ تلفنی جواب نمی داد. معاونش که مسئول امور 
بود می گفت متوفایتان خبرنگار اســت، هنرمند که نیست 
در قطعه نام آوران دفن شــود. تا سه روز هم میت معطل 
بماند، نمی شــود که نمی شود.دســت آخر کفری شدم و 
گفتــم برویم در قطعه دیگری به خاک بســپاریم و همین 
کار را کردیــم. اما می خواهم از دوســتان دعوت کنم که 
به قطعه نام آوران باغ رضــوان اصفهان بروند. بی احترامی 
به درگذشــتگان نباشد، اما بســیاری از آنها نه نشان ملی 
داشــتند و نه نشــان درجه یک هنری. بسیاری هم سابقه 
کاری همســر مــن را نداشــتند. حتی خبرنــگار یکی از 
سازمان های دولتی در اصفهان هم در آنجا به خاک سپرده 
شــده اســت.  این اســت میزان ارزش و اعتباری که یک 
خبرنگار و روزنامه نگار با ســابقه نزد مسئولان دارد. حیرت 
دیگرم از این اســت که معمولا قطعــات خاص در اختیار 
سازمان ها و نهادهاســت. قطعه نام آوران در اختیار وزارت 
ارشــاد و اداره کل استانهایش اســت. مسئولان گورستان 
چــه کاره اند که در امور خاکســپاری دخالــت این چنین 

می کنند؟!«
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